

Public law and its branches

Public law:

a) Definition of public law:

Is the body of rules that govern the relationships which the state is considered as a party that processes authority and sovereignty.

b) Branches of public law:

The branches of public law are:

- 1) Public international law. القانون الدولي العام
- 2) Constitutional law. القانون الدستوري
- 3) Administrative law. القانون الإداري
- 4) Financial law. القانون المالي .
- 5) Penal law or criminal law. القانون الجنائي
- 6) The law of criminal procedures. قانون الاجراءات الجزائية .

1) Public international Law: القانون الدولي العام

Definition:

- 1) The public international law is the body of legal rules that organize the relationships among states and determine the rights and duties of each at times of peace or of war.
- 2) or: The body of legal rules which are binding upon states and other international persons in their relations with one another.

1)Subjects of public international law:

The subject of public international law are:

- 1) The rules that indicate at time of peace and war.
- 2) The rules which organizing the relationships which relating to the international institutions with each others.
- 3) The rules which organize the relationships with states and individuals.

2) Constitutional law: القانون الدستوري

Definition: Is a body of legal rules that determine regime of the state.

(Its public authorities).

(The competence of each).

(The relationships among these authorities).

(The relationships between these authorities and individuals).

Or) The form of the state determines the members of its government and fixes the limits of the powers accorded to each.

Subject of constitutional law:

1) Determines the system (Regime) of the state.

(Republican, Royal, Democratic, Dictatorial, or Parliamentary).

2) Determines the authorities of the state:

a) Legislative authorities. السلطة التشريعية

b) Executive authorities. السلطة التنفيذية

c) Judicial authorities. السلطة القضائية

3) Administrative law القانون الإداري

Definition and subjects:

Definition:

Administrative law is the body of legal rules that concerned with the constitution and relations of those members of the executive which are charged with the care of those public interests which are the object of public administration and the relation of the administrative.

2. القانون الخاص وفروعه

Private law and its branches

1. Private law:

Private law is a body of legal rules that govern the relationships among the individuals in general or between individuals on one hand and the state as an ordinary person doing ordinary acts. And not as possessor of sovereignty and authority on the other hand.

القانون الخاص هو مجموعة القواعد القانونية التي تحكم العلاقات بين الأفراد بشكل عام أو بين الأفراد من جهة والدولة كشخص عادي يقوم بأعمال عادية وليس بصفته صاحب سيادة والسلطة من جهة أخرى.

2. The branches of private law are the following:

law Civil

law Commercial

law Maritime

law Air

law Labor

procedures civil of law The

law international Private

القانون الخاص: مجموعة القواعد التي تحكم العلاقات بين الأشخاص العاديين بوصفهم أفراداً أو تلك التي

تكون الدولة طرفاً فيها بصفتها شخصاً معنوياً عادياً لا بوصفها صاحبة سيادة

قانون الأعمال

يصنّف قانون الأعمال بأنه واحد من فروع القانون الخاص الذي يسلط الضوء على كل ما يمت لأعمال المؤسسات والشركات من قوانين كقانون العقود وقانون الملكية الفكرية وقانون المستهلك وغيرها من القوانين التي تُعنى كل العناية بتنظيم العلاقات وأنشطة كل من يمارس النشاط المهني.

فروع قانون الأعمال

يتفرع قانون الأعمال إلى عدد من القوانين منها قانون الملكية الفكرية ، القانون الجنائي للأعمال ، قانون حماية المستهلك ، قانون الشركات...

تعريف قانون المنافسة

يعرّف قانون المنافسة على أنه مجموعة قواعد تهدف إلى ضمان ضبط السوق، كما يعرف أيضاً بأنه مجموعة القواعد التي تضمن مراقبة أفعال أو ممارسات المتعاملين الاقتصاديين والتي تتضمن قواعد جزائية وأخرى مدنية كقواعد المسؤولية وكذلك المنافسة غير المشروعة لذلك فهو يضمّ فئتين من القواعد :

- قواعد حمائية لحرية المنافسة والتي تحمي السوق.

- قواعد حمائية للمساواة في التنافس الاقتصادي.

كما يعرف أيضا بأنه مجموعة القواعد القانونية التي تتولى تدعيم وجود منافسة كافية وملائمة داخل السوق وتطبق على المؤسسات المتدخلة فيه.

Definition of private law

the set of rules governing relations between private persons as individuals or those to which the state is a party as an ordinary legal person and not as a sovereign.

Business law

is classified as one of the branches of private law that highlights all the laws related to the work of institutions and companies, such as contract law, intellectual property law, consumer law and other laws that deal with all the care of regulating relations and the activities of everyone who practices professional activity.

Branches of Business Law

Business law is divided into a number of laws, including intellectual property law, business criminal law, consumer protection law, corporate law...

First: the definition of competition law

Competition law is defined as a set of rules aimed at ensuring market control, and it is also known as the set of rules that ensure monitoring the actions or practices of economic operators, which includes penal and civil rules such as liability rules as well as unfair competition, so it includes two categories of rules :

- Protectionist rules for freedom of competition that protect the market .
- Protectionist rules for equality in economic competition. It is also defined as the set of legal rules that promote the existence of adequate and appropriate competition within the market and applied to the institutions involved in it.

3. النظام القضائي الجزائري

منذ اعتماد الدستور الجديد، أصبحت السلطة القضائية مستقلة. وتشكل المحكمة العليا ومجلس الدولة، في جميع المجالات القانونية، وفي المجال الأول على التوالي: «الجهاز المنظم لنشاط المحاكم والهيئات القضائية»، وفي المجال الثاني: «الجهاز المنظم لنشاط الهيئات القضائية الإدارية». «المحكمة العليا ومجلس الدولة المسؤولان عن توحيد الاجتهادات القضائية عبر البلاد وضمان الامتثال للقانون».

يشمل التنظيم القضائي: النظام القضائي العادي والنظام القضائي الإداري. يتكون النظام القضائي العادي من المحكمة العليا والمحكمة الابتدائية والمجالس القضائية. يتكون القضاء الإداري من مجلس الدولة والمحاكم الإدارية الاستئنافية والمحاكم الإدارية الابتدائية.

يشمل النظام القضائي العادي المحكمة العليا و المجالس القضائية و المحاكم.

أولاً: المحكمة: المحكمة هي الجهة القضائية ذات الاختصاص العام و تعتبر الدرجة الأولى للتقاضي وتتشكل من:

- رئيس المحكمة - نائب رئيس المحكمة - قضاة - قاضي التحقيق أو أكثر - قاضي أحداث أو أكثر
- وكيل الجمهورية ووكلاء الجمهورية مساعدين - أمانة الضبط.

تقسم المحكمة إلى الأقسام التالية:

- القسم المدني - قسم الجرح - قسم المخالفات - القسم الاستعجالي - قسم شؤون الأسرة - قسم الأحداث - القسم الاجتماعي - القسم العقاري - القسم البحري - القسم التجاري.

- يرأس أقسام المحكمة قضاة حسب تخصصاتهم.

كما أنشأ بموجب القانون رقم 22-13 الصادر في 2022/07/12 المتضمن تعديل قانون الإجراءات المدنية والإدارية المحاكم التجارية المتخصصة والتي تختص في المنازعات الآتية:

- منازعات الملكية الفكرية،
- منازعات الشركات التجارية، لا سيما منازعات الشركاء وحل وتصفية الشركات،
- التسوية القضائية والإفلاس،
- منازعات البنوك والمؤسسات المالية مع التجار،
- المنازعات البحرية والنقل الجوي ومنازعات التأمينات المتعلقة بالنشاط التجاري،
- المنازعات المتعلقة بالتجارة الدولية.

ثانياً: المجلس القضائي: يعد المجلس القضائي جهة استئناف عن الأحكام الصادرة عن المحاكم وكذا في الحالات الأخرى المنصوص عليها قانوناً و يشمل الغرف الآتية:

- الغرفة المدنية - الغرفة الجزائية-غرفة الاتهام - الغرفة الاستعجالية-غرفة شؤون الأسرة - غرفة الأحداث - الغرفة الاجتماعية - الغرفة العقارية - الغرفة البحرية- الغرفة التجارية.

توجد على مستوى كل مجلس قضائي محكمة الجنايات (محكمة جنايات ابتدائية - محكمة جنايات استئنافية) تختص بالفصل في الأفعال الموصوفة بجنايات و كذا الجنح و المخالفات المرتبطة بها.

المحكمة العليا: المحكمة العليا محكمة قانون ويمكن أن تكون محكمة موضوع في الحالات المحددة قانوناً، وتمارس الرقابة على الأوامر و الأحكام و القرارات القضائية من حيث تطبيقها السليم للقانون واحترامها لأشكال و قواعد الإجراءات.

The Algerian judicial system

The Judiciary Since the adoption of the new constitution, the judiciary is independent. The Supreme Court and the Council of State constitute, in all the domains of law, and respectively for the first one: “the organ regulating the activity of the courts and tribunals”, and for the second: “the organ regulating the activity of the administrative jurisdictions”. “The Supreme Court and the Council of State responsible of the unification of the case law through the country and ensure compliance with law”.

The judicial organization includes the regular judicial system and the administrative judicial system.

The regular judicial system consists of the Supreme Court, the tribunals of First Instance, and Judicial Councils. The administrative judiciary consists of the Council of State, the administrative courts of appeal, and the administrative tribunals of first instance.

The ordinary judicial system includes the Supreme Court, courts and tribunals.

1- The court:

The court is the first instance jurisdiction, its jurisdiction is determined by the civil and administrative procedure code, the criminal procedure code and the special laws in force.

It is divided into several sections:

- the civil section; - the delicts section; - the Contraventions Section; - the urgent Section; - the Family Affairs Section; - the juvenile section; - the social section; - the land/ real-estate section; - the maritime section; - the commercial section.

The sections are presided by judges according to their specialties

• Law no. 22-13 of 12/07/2022, amending and supplementing Law no. 08-09 of 25 February 2008 on the Code of Civil and Administrative Procedure, established the specialized commercial court to hear the disputes listed below:

- disputes relating to intellectual property;
- disputes concerning commercial companies, in particular those relating to shareholders, the dissolution and liquidation of companies;
- Judicial settlement and bankruptcy;
- disputes relating to banks and financial institutions with merchants;
- maritime, air transport and insurance disputes relating to commercial activity;
- International trade litigation

2-The court:

The Court is a court of appeal for judgments rendered by the courts as well as in other cases provided for by law.

It includes the following rooms:

- the civil chamber; – the criminal chamber; – the indictment chamber;
- the urgent chamber; – the family affairs chamber; – the juvenile chamber;
- the social chamber; – the land chamber; – the maritime chamber;– the commercial chamber.

At the level of each court there is a criminal court (Tribunal Criminal de Première Instance - Tribunal Criminal d'appel) competent to hear and determine crimes, offences and contraventions related to them.

3- The Supreme Court:

The Supreme Court is a court of law, it can be a court of substance in cases provided for by law, exercises control over orders, judgments and decisions of courts as to the proper application of the law, respect ...